
 

 

      Jižan 
 

 Číslo 29  



Dobrý den, nazdar, ahoj!  

 Tento rok jsme v oddíle pořádně zamakali a tak se nám podařilo 

zvládnout spoustu naplánovaných úkolů. Ještě před táborem se s pomocí skautů 

a roverů zvládlo vytvořit 3 nové podsady, hned po táboře se začalo plánovat 

velké stěhování klubovny do Křimic. To se uskutečnilo a hned se tam začalo ve 

velkém pracovat. Díky obrovskému nasazení Čerwa je klubovna ještě do zimy 

pod střechou. Všichni si tam pořádně mákli. Všechno se dělá svépomocí, někdy se 

prostě naučíme pokládat tašky, jindy dělat sádrokarton. Ještě do začátku roku 

bylo potřeba sehnat nové prostory pro pondělní schůzky, protože středisko se 

pustilo do velké rekonstrukce Senečáku. To se nakonec zdařilo, jak se můžete 

dočíst v článku od Lasičky níže. U Skautů začal fungovat družinový systém, 

máme naplánováno spoustu akcí na příští rok. Prostě jsme se do všeho pustili 

s vervou a nadšením. Tak Vám i nám přeju do nového roku, ať nám všem to 

nadšení hlavně vydrží.  

Daniela Krupičková  - DANČA 

 

 

Výprava střediska Stopa 2.-4. 6. 2017 

Oddíly: Severka, Jižní kříž, Hiawatha, 

Vločka, Dráčata 

Místo konání: Sruby na Pístově 

  Sešli jsme se na hlavním 

nádraží. Když jsme vystoupili z vlaku, 

šli jsme 6 km ke srubům. Byly tam 3 

sruby. Odložili jsme věci a začli jsme 

hrát hru, abychom se naučili 

přezdívky. 

  V sobotu ráno po snídani začalo vysvětlování 

moc pěkné hry. Hra se hrála po obědě. Představovala 

světovou válku, cílem hry bylo vyzkoumat siberit 

pomocí šifer nebo nasbírat 27 siberitů v dolech. Já jsem 

byl Rus. Bohužel vyhráli Američani. Ale bylo to o chlup. 

Večer byl slavnostní oheň. Předváděli jsme tam scénku.  



  V neděli ráno byl 

speciální budíček. Notes tam 

přišel s reproduktorem a na 

plno hrál „ Tři citronky“. 

Potom jsme se měli sbalit. 

Následovně jsme dělali názory 

na hru, která byla v sobotu. 

Uklidili jsme sruby, ještě 

zahráli pár her a šli jsme do 

Chodové Plané na vlak. Na 

hlavním nádraží výprava 

skončila. 

-Adam- 

 

Výprava do přírody  

Jeli jsme do Bezvěrova od 13. 5. do 14. 5. 2017. Účastníci Petr, malá Danča, velká Danča, 

Čerw Kuklič Eli, Dejf, Adam, Miki, Fredy, Ohýnek, Pomněnka, Bára, Amazonka, Peťan, Ospalec, 

Puma, Muchomůrka, Užovka, Lvíče, Kačaba, Kuba, Myška, Mňamka, Jája.  

 Sraz byl na autobusovém nádraží. Autobus jsme zaplnili úplně celý. Když jsme vystoupili, šli 

jsme tři a půl kilometru na místo, kde jsme se rozdělili do malých skupinek, po kterých jsme stavěli 

stany. Stany jsme dostavěli zrovna, když se rozpršelo. Skauti šli hledat smolu, zatímco světlušky a 

vlčata hráli hry. Smolu jsme potřebovali na louče, které jsme později vyrobili. Když jsme udělali naši 

první louč, byla pouze zkušební. 

Pak jsme přemýšleli, jak ohřejeme 

čaj na ráno. Přemýšleli a zkoušeli 

jsme čtvrt hodiny, než se nám 

konečně podařilo, co jsme 

potřebovali. K večeři jsme měli 

buřta s chlebem. Večer jsme 

všichni zpívali písničky. Když si 

vlčata a světlušky šli lehnout, tak 

jsme louč zapálili. Pak jsme si 

povídali a po chvilce jsme šli spát.  

  Druhý den jsme vstali a 

připravili čaj a vánočku. Po snídani jsme nasbírali další smolu a vyrobili druhou louč. Pak jsme všichni 

hráli hry až na vedoucí, kteří vařili oběd. K obědu jsme měli těstoviny s kousky buřtu a kečupem. 

Miki, Adam, já a Eli jsme potom odjeli autem, ostatní šli opět na autobus, kterým se dostali až na 

autobusové nádraží. Tak výprava do přírody skončila. 



 

  



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Proč Jižan existuje… 

Napadlo mě, proč časopis Jižan vlastně vydáváme. Asi hlavně proto, že nemáme žádného 

pořádného kronikáře. Sice kronika má své kouzlo, ale rozhodně je lepší zápisy z výprav zaznamenávat, 

než je nemít vůbec. Ale to je asi hlavně pro další budoucí generace oddílu. 

Mimochodem já tak nějak stále doufám, že to aspoň občas čtou jak děti, tak rodiče. Děti se snad 

pobaví, zavzpomínají nebo zjistí, o co všechno přišli a rodiče doufám zjistí, že se děti na výpravách prostě 

mají fajn a jsou nadšené a spokojené… 

Určitě se dá v Jižanovy najít spoustu novinek, zajímavostí, tipů…, tak to, prosím, alespoň 

prolistujte… 

Poslední dobou se nám na emailu rozmnožily nápady, možná i drobné poukázání na nedostatky. 

Nezapomeňte, že článek určitě ozřejmí problém a třeba to trkne více lidí. Budeme rádi za příspěvek od 

rodičů! 

A jestli někdo rád píše, určitě si všichni rádi počteme i něco o tématu, které Vás třeba zajímá a 

chcete o něm dát vědět našemu malému skautskému světu. KAŽDÝ PŘÍSPĚVEK NÁS POTĚŠÍ! 

-Dancza- 



 

 



 



 



 

  



 

 

SLINOVÁNÍ PO PÍSEČNÉ HOŘE 

Ráno 9. 9. 2017 v 8:00h měli sraz skauti na konečné 30 na Košutce. Světlušky a vlčata měli 

sraz v 8:27h na konečné 4 na Košutce. Skauti šli delší cestou s liny.  Světlušky a vlčata šli kratší cestou 

po žluté a pak po červené. 

Cestou na Krkavec jsme si 

vzájemně dávali úkoly. 

Skautům jsme dali úkol:  

Když cestou uvidí 

psa tak je to pro ně medvěd 

a musí vylézt na strom. 

Skauti nám dali taky úkol 

vylézt na strom a udržet se 

tam co nejdéle. Šli jsme dál 

a v 10.00h jsme skautům 

dali úkol a ten byl vymyslet z 10 slov básničku, která byla: pes, borůvka, list, bota, cirkus, medvěd, 

přeskočit, hora, písek. 

Skauti nám dali úkol, že si máme cestou zahrát hru letadlo. Už jsme byli pod Krkavcem a od skautů 

jsme dostali úkol udělat co největší 

hromadu z šišek každý zvlášť. Skautům 

jsme dali úkol nasbírat každý 7 šišek a 

donést je ke Krkavci. U Krkavce jsme 

měli svačinu. Po svačině jsme šli na 

rozhlednu Krkavec. Pak jsme šli 

společně se skauty na písečnou horu. 

Dorazili jsme k písečné hoře. Pod 

písečnou horou jsme si vysvětlili, jak se 

bude jezdit. Potom jsme začali jezdit 

po písečné hoře. První to sjel Notes. 

Pak jsme to postupně sjížděli. Někdo 

to sjel popředu nebo pozadu. Po 

volném sjíždění jsme měli závody. 

Závodilo se v různých kategoriích sjez po břiše dolů, vsedě ve dvojicích a trojicích. Kdo byl 1. mohl si 

nabrat hrst písku. Šli jsme zpátky, na Krkavci jsme měli svačinu. Skauti šli delší cestou po modré na 

konečnou 30. Světlušky a vlčata kratší cestou na konečnou 4. Všichni jsme si to moc užili. 

-Kačaba- 



 

Závod Stopou bratra Šiwy  

Dne 7. 10. 2017 se konal závod Stopou 

bratra Šiwy. Světlušky a vlčata běželi 

podle stop na papíře a po cestě plnili 

devět úkolů. Například poznávání rostlin, 

zavazování tkaniček, skládání origami, 

zatloukání hřebíků… Poté co všichni 

doběhli, bylo vyhlášení. Světlušky 

z našeho oddílu vyhrály první, druhé i 

třetí místo a skauti vyhráli první a druhé 

místo. 

 

Sto let – pojem, který vzbuzuje respekt 

V životě člověka a rodiny znamená sto let pět generací. Jakákoliv firma se stoletou tradicí se ráda na 

tento údaj odkazuje. I my, plzeňští skauti, v letošním roce dáváme vědět, že slavíme sté „narozeniny“. 

  Myšlenky skautingu otestoval na táboře roku 1907 Brit Robert Baden-Powell a následně je sepsal ve 

své knize Scouting for Boys. Tento rok se také uvádí jako vznik skautského hnutí. 

Myšlenka skautingu se postupně rozšířila do celého světa a díky Antonínu Benjamínovi Svojsíkovi se 

dostává do našich končin. Vydáním knihy Základy Junáctví a uspořádáním prvního tábora pražských skautů v 

roce 1911 se píší dějiny skautingu i v Čechách, od roku 1917 pak i v Plzni. 

Myšlenky a názory skautingu jsou spojeny s demokracií a svobodou vyjadřování. I proto byla činnost v 

našem státě třikrát násilně ukončena: 1940 - 1945 nacizmus, 2. světová válka; 1950-1968 období komunismu; 

1970-1989 období normalizace. Pokaždé se však podařilo skautské principy vzkřísit. Junák – český skaut, je 

dnes největší nezisková organizace v České republice, kde se k ní hlásí skoro  58 tisíc členů. K těmto číslům je 

potřeba přičíst i další stovky lidí, kteří se už oficiálně neregistrují, přesto aktivně oddílům pomáhají, podporují 

je a podle myšlenky skautingu žijí i nadále. I proto se říká“ „Skautem jednou, skautem navždy!“. 

  Plzeň letos slaví sté skautské narozeniny a náš oddíl padesáté první. Je úžasné vědět, že naše činnost 

je prověřena časem, má stále co nabídnout a čím oslovit nejen děti, ale snad i jejich rodiče. 

  Je nám sto, jsme na to hrdí a kráčíme kupředu. To vše se může dít jen díky tomu, že se potkáváme na 

schůzkách, výpravách, táborech, motivačních a vzdělávacích kurzech a ve svém volném čase. Díky 

osobnostem všech kluků a holek, od nováčků až po členy vedení. Jen díky všem těmto lidem nejde pouze o 

nějakou obyčejnou organizaci sdružující členy, ale o životní styl, který ověřila jeho stoletá historie. 

A ještě připomenu, že sté narozeniny budeme společně s Vámi slavit i příští rok. A čeho? No přeci od vzniku 

samostatného Československa :) 

 -Čerw- 



  



Podzimní výprava 

26.10. 

 V 9:30 hod. byl sraz na Hlavním vlakovém nádraží. Vlak měl nejdřív 10 minut a později 25 

minut zpoždění. Když už konečně přijel, sedli jsme si po čtyřech. Vlak jel asi hodinu a půl, pak byl 

přestup v Praze. Jelikož vlak z Plzně měl zpoždění, málem nám ujel vlak do Hradce, ale naštěstí jsme 

ho stihli. 

 Po vystoupení v Hradci bylo kolem nás spousta zajímavých věcí, například lampy ve tvaru 

motyčky, nebo fontána uvnitř kruhového objezdu. Ušli jsme asi 1,5 km, když tu jsme viděli naší 

klubovnu. Světlušky začaly „šikanovat“ 

Mikiho, takže nic nového. 

 Po 15 minutách přišla paní, 

která nám předala klíče od klubovny. 

První šly dovnitř skautky, a pak teprve 

ostatní. Když už jsme se ubytovali, 

rozhodovali jsme, co si uděláme 

k večeři. Nakonec zvítězily těstoviny se 

sýrovou omáčkou. Miky s Drakem 

zůstali v klubovně spolu se 

světluškami, vlčaty, Notesem a Pekym, 

ostatní šli na nákup. Během toho, co 

jsme byli na nákupu, se v klubovně 

odehrával nácvik evakuace oknem 

v případě požáru. Peky natáčel, Miky a Drak měli na hlavě hrnce a v ruce nějakou trubku – hráli si na 

hasiče. 

 Do Tesca byla cesta krátká. Při nákupu se nic moc zajímavého nedělo, až na to, že Eli přečetla 

20 kilo (kg) místo deka (dkg), takže Háňa s Adamem přinesli celou bednu, a přitom stačil jen jeden 

bloček. 

 Po návratu z Tesca šel Miky spolu s Adamem, Háňou a Eli vařit večeři, ostatní měli volno. Pak 

byla večeře a po večeři opět volno. Apač, Kačaba, Dejf, Zajda a já (Pája) jsme hráli zombie kostky. 

Notes nám řekl, že ten kdo prohraje, musí jít spát. Tak jsme skončili rychle. 

 

27.10. 

 Ráno jsme se vzbudili, dali si snídani a sbalili se. Jelikož v klubovně, ve které jsme spali, se 

odehrávala nějaká hra, museli jsme odejít do druhé. Tam to ale smrdělo zelím, až na jednu místnost, 

kam jsme si dali věci. Pak už se připravovala svačina na výlet. Na výletě hodněkrát pršelo, tudíž jsme 

se schovali pod mostík nebo do altánku. Viděli jsme toho spoustu, dokonce jsme i krmili nutrie. 

 Po příchodu do klubovny já a Háňa jsme jako jediné ze skautů zůstali v klubovně, ostatní 

skauti šli nakupovat. K večeři byli špagety. Chvíli po večeři přijela Lasička, Dancza a Petr. Já a Háňa 

jsme měli číst malejm, ale Notes nás zahnal spát. Bárt společně s dalšíma vedoucíma šli do města. Už 



nás zahnali do spacáků a Bárt 

nikde. Najednou se rozrazily 

dveře a Bárt: „Smurfos amígos, 

nesu ti kebabos!“ Jenže 

nevěděl, že za ním stojí Dancza. 

 

28.10. 

 Dneska jsme šli do 

bazénu! Tam jsme byli tak 

hodinu a půl. Skákali jsme, 

v tobogánu se střídala modř 

s černí a nakonec vás postříkala 

voda. 

 Asi každý měl problém 

se dostat do své skříňky, i já. „Zlatý Slovany“ říkala jsem si. V klubovně nám řekli, ať si mokré věci 

pověsíme. Skauti a skautky šli na procházku. Měli jsme si vymyslet nějakou postavu k halloweenu, a 

pak jsme ji předváděli pantomimou. 

 Po večeři se skauti a skautky rozdělili na dva týmy. 1. tým: Miky, Adam, Dejf, Háňa, já a Zajda. 

2. tým: Šmoula, Drak, Kačaba, Fredy, Apač a Eli. Dostali jsme buzolu a mapu a mohli vyrazit. Bloudili 

jsme sem a tam, jednou na nás dokonce z okna nějaká stará paní zařvala: „Vy chuligáni, co to tam 

děláte!?“ Radši všichni mlčeli a pokračovali jsme v tom, co jsme rozdělali. Hádejte, koho jsme po 

chvíli nepotkali? Šmoulův tým. Ti neměli nic, zatímco my měli všechno. Tak se Šmoula rozhod, že 

půjde za náma, protože se jim už nic dělat nechtělo. Prý byli na louce a měli otázku „Jaká je nejbližší 

autobusová zastávka?“ Do klubovny jsme dorazili živí, a nakonec jsme dostali za odměnu pralinky, i 

když jsme měli něco špatně. 

 Já a Háňa jsme měli číst malejm, ale Notes nás zahnal do spacáku. 

 

29.10. 

 Když jsme vstali, hned jsme si venku všimli vichru. Sbalili jsme si spacák a věci, co už 

potřebovat nebudem. Nasnídali jsme se, byla vánočka a panu Mikymu nebylo dobře, měl zimnici a 

nakonec i teplotu. Postupně se uklízela klubovna, a pak byl oběd. Byly hotdogy, neboli horký psi. Po 

obědě se klubovna uklidila celá – vrátili jsme zpátky stoly, židle, vytřeli jsme atd. 

 Vzali jsme na sebe krosny a šli na nádraží. Vlak měl opět zpoždění přibližně 30 minut kvůli 

větru. Ve vlaku pořád hlásili „Omlouváme se za zpoždění vlaku kvůli nepříznivému počasí.“ Ve vlaku 

do Plzně volali vedoucí rodičům, že budeme mít zpoždění o hodinu a půl. 

 Konečně jsme dorazili do Plzně. Až na ty vlaky se mi výprava líbila. 

-Pája- 

Dodatek: Ještě jsem zapomněla na Kukleny. 

 



 

  



100 let skautingu v Plzni 

18. října 2017 v rámci oslav výročí 100 let skautingu v Plzni bylo mimo jiné pořádáno velké 
setkání plzeňských skautů. Jižní kříž se této akce zúčastnil v hojném počtu a s řádnou vervou. Využili 
jsme toho, že setkání bylo ve středu, a tak se středeční schůzka přesunula celá do Borského parku a 
pondělní skauti vlčata a světlušky se připojili. V Borském parku se sešlo úctyhodné množství skautů 
od nejmenších až po pamětníky. Setkání se slavnostně zahájilo skautskou hymnou a poté 
následovaly projevy a vysvětlení velké hry. 

Rozděleni do 8 skupin jsme sbírali papírky s částmi na stavbu tábora. Postupně se směnovali 
kulatiny za prkna, ty za podsadový díl, plátno za plachty atd... Během hraní hry byl občas vyhlášen 

zvláštní mezník českého skautingu v časové 
ose /r. 1945, 1969../ a platila zvláštní 
pravidla. Jak děti tak dospělí si užili velké 
zábavy. Nakonec bylo vyhlášení a zakončení 
dne skautskou večerkou. 
 
Začíná se stmívat,  skauti vytvoří obří 
Gilwellský kruh přes celý Borský park a 
jedním hlasem parkem zní skautská 
večerka. Neopakovatelný zážitek, který se 
vidí maximálně 1x za 100 let:)  

-Dancza- 
 

Výprava do ZEVO Plzeň  

Výprava se konala 25. 11. 2017. Sraz byl v 9:00 na konečné 30, byli tam Pája, Adam, Miky, 

Kačaba,  Smurf, Peky, Dejf, Rytíř, Háňa, Kuklič, Kačka a Hejkal. Rozdělili jsme se na dvě skupiny, 

dostali jsme mapu a měli jsme najít tu nejvýhodnější cestu do spalovny. Skupina Smurf šli směrem 

GLOBUS sice šli dobře ale obloukem. My jsme šli docela krátkou cestou. Když jsme došli do spalovny 

tak jsme se nasvačili a přišla si pro nás paní, která se jmenovala Anastásie. Šli jsme s ní do místností s 

plátnem, koukali jsme se na dokument o ZEVU. Pak nás paní zavedla k dvěma interaktivním hrám, 

byli jsme dvě stejné skupiny jako před tím. Na první hře bylo her více, jedna z nich byla, že jsme 

třídili odpad do kontejnerů. Na druhém stanovišti nám pustili dokument o ZEVU a pak jsme měli 

poznávat různé části spalovny. Pak nás paní zavedla do velínu, bylo tam spousta obrazovek a blbostí 

kterým jsem stejně nerozuměl. Pak jsme šli už ven a do „bunkru“, to byla velká jáma, kde ty odpadky 



všechny byli. Potom jsme šli domů ale trochu jinak, Kuklič nám rozdal GPS, byli tři, dvě z nich byli 

vybitý, tak jsme se střídali o jednu. Nejdřív jsme šli na nějakou skálu a potom na zříceninu, což byl 

jen nějaký plácek, a pak na lavičku a ke kapličce, šli jsme přes Radčice, kde nás opustili Peky a Pája. 

Šli jsme na vyhlídku a viděli celou Plzeň, byla to nádhera, pak na konečnou 30. 

-Miky- 

Pondělní schůzka 27. 11. 2017 

Na poslední listopadovou schůzku jsme měli sraz u andělíčka na náměstí. 
Hrály jsme městkou hru týkající se skauta. Na schůzce byli já, Eli, Pája, Nela, Adam, Fredy, 

Drak, Apač, Rytíř, Bárt, Čerw, Kuklič a Peky. Rozdělili jsme se do tří skupin na holky, kluky a rovery. 
Hru se ale muselo hrát přes internet. Hra spočívala v tom že, tam byli otázky jako: Najděte místo 
podle fotky a napište rok, ve kterém toto místo vzniklo atd. Jako první byli roveři jako druhý skauti a 
jako poslední my skautky. Moc se mi schůzka líbila a doufám, že i ostatním. 
 

-Zajda- 

Výjezdní zasedání Habartov – 17.-19. 11. 2017 

Tak jako každý rok, i letos se nám nakupila celá řada témat, které bylo třeba probrat 

vhodným způsobem, čili uspořádáním a uskutečněním výjezdního zasedání. To se letos poprvé 

konalo na skautské základně střediska Dýmka v Habartově. A protože byl víkend prodloužen o státní 

svátek, mohlo být letos výjezdní zasedání plnohodnotně třídenní. 

V pátek jsme vyrazili ve dvou 

skupinách. První skupina (Kuklič, Peky, 

Notes, Kačka, Bárt, Filip) nasedala krátce 

po osmé ranní do rychlíku směr Cheb, kde 

po pauze s rychlou prohlídkou města 

pokračovala dále a vystoupila tuším 

v Klášterci, což bylo mimo plán, stejně tak 

nebyla v plánu cesta přes jakýsi drsný vrch, 

o kterém už vůbec netuším kde je, ale 

slyšel jsem o něm poutavě vyprávět. Jak 

vidno, já vyrazil s druhou skupinou (Petr, 

Čerw, Danča Velká) vozem krátce po 

poledni. 

Po šťastném shledání na základně se jedna část osazenstva vydala na průzkum blízkého 

jezera Medard, zatímco zbytek zůstal v klubovně, zabavil se dle libosti a hlavně připravil prostor pro 

vaření. Já byl na Medardu, kde jsme viděli Medarda, bahno, zkamenělé pařezy, odvodňovací štolu a 

hlavně famózní vodní kolo. Po příchodu začala příprava večeře po všech stránkách, šlo to dobře a 

ještě jsme netušili, že na ní budeme čekat ještě více jak pět hodin… 



V čase, než se vše 

uvařilo, probíhaly deskové hry, 

debata o věcech lidských i 

oddílových a tvorba programu 

hlavního sobotního debatování. 

Po půlnoci jsme pojedli část 

kolen a šlo se spát. 

Sobota začala pozvolným 

budíčkem, snídaní a přípravou 

na odchod. Za cíl 

skorocelodenního výletu jsme si 

stanovili nedalekou zříceninu hradu Hartenberg. Po cestě mi zaujala jen hlava obra vystupující ze 

země a větrníkové elektrárny, jinak se nic zvláštního nestalo. Prohlídka hradu, nebo spíš zámku, 

nebo spíš toho, co z něj zbylo, stála za to, doporučuji. Oběd proběhl na nádvoří nedalekého pivovaru 

a tam také proběhlo dělení na ty, kteří chtějí pokračovat do děr a na ty, kteří vyrážejí zpět se 

zastávkou na velkém kameni. Já šel zpět, takže zase uvedu jen zkazky o perfektní vodní rouře, 

několika nepřístupných štolách 

a o nějakém tom plazení 

v bahýnku. Ale podle všeho 

byla naše skupina dírařů 

spokojená. Zbytek, až na Petra, 

zatím na základně usnul tvrdým 

spánkem. Ten jediný nespící tak 

udržoval oheň a zatopil pod 

kotlem s koleny, čili po 

příchodu a druhém sobotním 

budíčku mohlo se ihned začít 

konzumovat. A tak se taky dělo, 

v průběhu všeho dorazila 

konečně třetí skupina tři 

z Renaultu a pes (Lasička, Stopař, Danča Malá a Zoro, nebo Zorro, ani nevím). Večeře přešla plynule 

v debatu, která trvala mnoho hodin a skončila před druhou ranní. A pak byl spánek. 

V neděli ráno byl tradičně budíček. Následovala snídaně a výlet na velký kámen pro ty, kteří 

tam předešlého dne nebyli. Na doporučení sobotních návštěvníků navštívili též opuštěnou starou 

vodárnu, která teď slouží jako bydlení pro bezdomovce a skládka zároveň. Následoval již jen oběd, 

tvořený polívkou z kolen, které jsme se dosyta najedli a navíc si mnozí vzali i nemalé porce domů. A 

pak úklid, ten nesmí chybět. Po předání klíčů se někteří naskládali do aut a jiní zase vyrazili na vlak. A 

tím naše výjezdní zasedání v Habartově fakticky skončilo. Za rok nazdar! 

-Petr- 

  



Vůdcovský kurz 

Abych to uvedla na pravou míru, kdysi jsem se zařekla (sama sobě zejména), že si „vůdcovky“ 
udělám, že v tom problém nevidím. Ale trochu mi to trvalo no. 

„Tak co Lasice, kdy si už konečně uděláš vůdcovky?“ Tuhle větu jsem slýchávala z Petrových 
úst cirka čtyři roky. Nejprve jsem se ani nestačila rozkoukat a rok utekl jako voda. Další rok jsem se 
rozhodovala, jestli chci jet na několika víkendový + letní kurz, anebo jen na několika víkendový. Nebo 
dokonce jen na jednodenní, podaří li se mi uzmout místo. Novoroční předsevzetí o tom jak se budu 
v pravidelných týdenních intervalech koukat na Skautský Informační Servis, abych se dozvěděla o 
možných novinkách ohledně kurzů, se nepovedlo.  

Je středa večer, když mi píše Peky, že objevil vůdcovský kurz v Sušici na dva víkendy, kdy 
první z nich se odehrává už za 3 týdny, druhý je pak v červnu. Nehezky se to kryje s koncem 
semestru, kdy se píší zápočtové testy, předtermíny, o červnu a zkouškovém období ani nemluvě. No 
co. Na konci týdne odesílám emailovou přihlášku, tu papírovou řešíme až následně. Když ne teď, tak 
kdy jindy.  Před odjezdem na první termín máme ještě za úkol napsat skautský životopis a vyplnit 
písemnou práci.  

O prvním víkendu se nás sešlo sedm. Z 18ti možných frekventantů. Hlavní slovo měl Wabi – 
vůdce sušického střediska. Na druhý den jsme dostali úkol – stihnout v 7:18 bus směrem Prášily, jít 
po pravém břehu Křemelné 1. zónou NP, po cestě umisťovat „kešky“ s úkoly pro moravské rovery, 
kteří měli přijet 14 dní po nás, v závěru pak v 16 h stihnout autobus z Čenkovy pily zpátky do Sušice. 
„Jídlo máte tady, tak si s sebou něco vemte a ahoj zítra večer.“ A tak se naše malá skupinka ve 
věkovém rozpětí přibližně 23 let druhý den časně ráno vydala na nezapomenutelnou túru 
šumavskou přírodou. Jak někdo trefně poznamenal „nejprve jsme spolu zvládali udržovat hovor, 
později jsme byli rádi už jen za krok a dech“. Krásné na tom bylo, že ačkoli jsme se znali pár hodin, 
dokázali jsme fungovat jako sehraná parta, pomáhat si při brodění potůčků, přelézání polomu, 
vtipkovat mezi sebou a ještě k tomu rozprávět na různá témata. Zbytek tohoto víkendu se už 
odehrával na klubovně, kde jsme měli přednášky, vedli diskuze, hráli menší hry.  

Možná by někdo mohl namítnout, že z dvouvíkendového kurzu uříznout ještě jeden den na 
procházku je zhovadilost, že se tím ochudíme o vědomosti získané na přednáškách. Upřímně si 
myslím, že o tomhle vůdcovky nejsou. Že by právě měly být o možnosti a času diskutovat s dalšími 
frekventanty, o tom inspirovat se ostatními. Kuchařku na to, jak vést „správně“ oddíl vám stejně 
nikdo nedá. Tohle není ani o školních vědomostech, to je o zkušenostech, chuti být otevřený dalším 
nápadům, přístupům. Že na to potřebné, co bychom o fungování skautské organizace měli vědět, 
nemusíme hodiny sedět na zadku. Že rozsah „vůdcovských kompetencí“ je spíše o schopnosti se 
zorientovat v různých situacích, odhadnout možnosti a vybavenost ostatních a podle toho se zařídit.  

Při druhém běhu kurzu už nás bylo o poznání víc, opozdilci si měli absenci prvního běhu 
nahradit v září. V sobotu jsme měli dvě zkoušky a navečer stihli poznat blízké okolí Sušice, město a 
jejich ostrov Santos, kde probíhal studentský festival. V neděli nás čekaly zbylé zkoušky (písemné i 
ústní). Nervy byly, to né že ne. Ale kdo měl v pořádku písemnou práci, dostatek bodů z testů a 
rozumně mluvil u ústních, ve tři hodiny odpoledne obdržel odznak na kroj a osvědčení o 
absolvování.  

-Lasička- 

 



Nová klubovna na Senečáku 

Přibližně před dvěma, třemi lety zaslechli jsme první zvěsti o tom, že by se měl Senečák (= “naše” 
skautská budova) celý předělávat. Jenže kdo by tomu věnoval nějakou pozornost, že. Jenže na 
podzim roku 2016 už budoucnost kluboven byla zřejmá, na stole ležela vizualizace nové podoby 
skautské základny. A před námi úkol sehnat si nové zázemí pro každotýdenní schůzky a nejlépe i 
sklad. Což o to, prozatímní sklad se podařilo sehnat poměrně lehce, ulehčil to Riki a jeho nově 
nabyté panství s velkou možností úložných prostor. No ale kam přibližně s pětadvaceti dětmi, co se 
schází v pondělí na schůzce?                            

 
Níže je přehled událostí, aneb proč nám to tak trvalo: 

 březen - Čerw navrhuje obsadit 20 let nevyužívanou chatu v Bolevci. Shání kontakt na 
majitele. Navrhuje údržbu, zvelebení zahrady. Po týdnu rozmýšlení přichází od stávajících 
majitelů zamítavá odpověď. O zahradu se chce začít starat syn. 

 duben - v návrhu je ještě jedna bolevecká chata, nicméně se další kroky nepodnikají. 
Uspokojujeme se myšlenkou, že v nejhorším případně se smrkneme k Čerwovi na chatu. 

 květen - příprava střediskového setkání skautů, na hledání zázemí není čas 
 červen - vrcholí přípravy na tábor, myšlenky se směrují jen na Kosák a hledání skladu v 

Černošíně, neboť jsme zjistili odcizení kárky z toho stávajícího 
 červenec - tábor, to stačí. Přestěhování věcí z tábora, co jsou jinak uskladněny na Senečáku, k 

Rikimu. Přestěhování skladu podsad a postelí v Černošíně ze skladu CO do zrekonstruované 
stodoly 

 srpen - poptáváme zázemí budovy lesáků pod Krkavcem. Správci budovy to nevadí, po 
týdenním rozhodování majitel budovy zamítá 

o Dostávám číslo na pána, co v minulosti měl co dočinění s SDH Bolevec. Při prvním 
telefonátu je na dovolené, mám volat za týden, je ochoten nám pomoci. 

o Po týdnu opět vysvětluji naši situaci, čílí se, že nám ÚMO1 nezajistilo něco rovnou, 
dostávám telefonní číslo na starostu obvodu, neboť hasiči mají budovy v pronájmu od 
města, je nejprve nutné mít povolení od úřadu 

o Starosta po týdenní snaze různého způsobu kontaktování nereaguje 
 září - Volám zpět “pánovi od boleveckých hasičů”, že urgování starosty se nezdařilo, ráda 

bych i dostala kontakt na někoho, kdo u hasičů vede dětský kroužek 
o po týdnu bez reakce zas volám pánovi z Bolevce, ztratil na mě číslo, proto nevolal 

dřív. Hasičům se prý nelíbí, že bychom tam byli, on sám to nechce komentovat. Ale 
mluvil už se starostou ÚMO1, už o nás ví 

o Volám panu Brabcovi, domlouvám si osobní schůzku na příští týden, snad se podaří 
vymyslet nějaké řešení 

o O den později mluvím s kamarádem, stěžuji si, v jaké jsme prekérní situaci. Večer mi 
posílá odkaz na TOTEM 

o Prohlížím, diskutuju se střediskářem, ruším schůzku se starostou ÚMO1, domlouvám 
schůzku s osobou odpovědnou za pronájem místností 

 říjen - 5. 10. obhlídka prostor, návrh smlouvy 
o 16. 10. je hezky, zůstáváme až do konce schůzky venku, přesto se na posledních pár 

minut jdeme všichni společně podívat do nově získaného útočiště  
 
A závěrem? Skauting je o výzvách. V šesti letech je to třeba chytit míč, v patnácti umět 24 h mlčet. V 
dospělosti pak jednat za velkou skupinu lidí s osobami, které vůbec neznáte a nevíte, co od nich 
čekat. 

                   -Lasička- 


